
V piatok 22. januára sa na 
Námestí Karola Salvu v Kle
novci uskutočnili oslavy 65. 
výročia oslobodenia našej 
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Spomienka na 65. výročie oslobodenia obce
obce. Po pietnom akte kla
denia vencov k pomníkom 
padlých, ktorým si účastníci 
tejto spomienkovej slávnos

ti uctili Klenovčanov, ktorí v 
prvej a druhej svetovej vojne 
položili svoje životy za našu 
súčasnosť, predsedníčka 

Slovenského zväzu protifa
šistických bojovníkov v Kle
novci Júlia Segečová všet
kých privítala. 
Slávnostný príhovor pred

niesol starosta obce JUDr. 
Pavel Struhár. Načrtol v ňom 
najdôležitejšie udalosti od 
posledných dní v roku 1944, 
kedy Nemci nahnali ženy do 
kostola a mužov do kultúr
neho domu, z ktorých zrad
ca Antek, vlastným menom 
Antonín Vazač, 38 vybral 
na odvoz do koncentračné
ho tábora v Mauthausene až 
po začiatok mierových dní, 
tak ako ich zachytila obecná 
kronika.

Pomník partizána Jána Lásku v Skorušine 

Silvestrovská estráda 2009
Stalo sa peknou tradício u, 

že na konci decembra sa 
obyvatelia Klenovca lúči a s 
odchádzajúcim starým ro
kom veselo  spevom, tan
com a humorným slovom. 
Nebolo tomu inak ani ten
to rok. Klenovskí folkloris
ti opäť pripravili pre svojich 
divákov a priaznivcov silves
trovkú estrádu pod názvom 
Silvestráda 2009. A že sa 
na túto bodku za odchádza
júcim rokom naši obča
nia tešia, svedčí aj plné, do 
posledného miesta zaplnené 
hľadisko kultúrneho domu. 

Veď vstupenky sa vypreda
li v priebehu dvoch dní. No 
boli aj takí, ktorým sa sedad
lá neušli a ochotne sa uspo
kojili aj s miestami na stolič
kách, prípadne s miestami 
na státie. Za túto prejavenú 
priazeň sa im všetci účin
kujúci a organizátori odme
nili viac ako hodinovým pro
gramom.
Silvestráda 2009, ktorá sa 

konala večer 29. decembra, 
sa niesla v znamení súťaže 
Talent Klenovca. Na úvod 
moderátorka večera Marian
na Resutíková všetkých 

„súťažiacich“ predstavila 
a potom už javisko patrilo 
vtipným scénkam, v ktorých 
sa dobre zabávajúci diváci 
dozvedeli ako Stredoslová
ci pasú ovce, akí sú vynalie
zaví študenti, napríklad aj 
na skúške z histórie Klenov
ca, ako to dopadne, keď sa 
v medicíne využívajú alter
natívne metódy, alebo keď 
sa k nevere pridá omyl, prí
padne, keď sa za volantom 
riešia manželské problémy. 
Prostredníctvom účinkujú
cich mali možnosť zažiť, aj 
keď len na malú chvíľku, 

aký je život na ulici, prípad
ne zamyslieť sa nad tým, aké 
domáce zvieratko si zado
vážiť a či je pes naozaj naj
lepší priateľ človeka. Mníš
ky všetkých presvedčili o 
svojej vysokej inteligencii a 
blondínky zase o tom, že aj 
ich rozhovor môže byť zmys
luplný. Pozornému divákovi 
neušlo, že interview do Kle
novských novín je občas aj 
poriadna fuška, no a dohod
núť sa na zabíjačke u hlu
chých je takmer vždy nemož
né.
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*23. decembra sa v Rimav
skej Sobote uskutočnila 
obhliadka bývalých ZŤS, na 
ktorej sa zúčastnil starosta 
obce JUDr. Pavel Struhár, 
predseda finančnej komi
sie Ing. Michal Kňažek a 
poslanec obecného zastu
piteľstva Ján Figuli.

*30. decembra, 8. a 11. 
januára sa konalo mimo
riadne zasadnutie obecné
ho zastupiteľstva k projek
tu rekonštrukcie Gemer
ského priemyselného par
ku.

*8. januára sa na Úrade 
BBSK v Banskej Bystrici 
uskutočnilo rokovanie sta
rostu obce Pavla Struhára, 
zástupkyne starostu Blaže
ny Hruškovej a predsedu 
finančnej komisie Michala 
Kňažeka s predsedom BB
SK Vladimírom Maňkom o 
projekte rekonštrukcie Ge
merského priemyselného 
parku.

*12. januára sa na Úra
de BBSK za prítomnosti 
predsedu BBSK Vladimíra 
Maňku uskutočnilo stret
nutie starostu obce Pavla 
Struhára, zástupkyne sta
rostu Blaženy Hruškovej, 
predsedu finančnej komi
sie Michala Kňažeka, ria
diteľa Krajskej rozvojovej 
agentúry Štefana Repku so 
zástupcom spoločnosti Ca
pital partners Alanom Sitá
rom, ako aj zástupcom bu
dúceho investora.

*12. januára sa starosta 
obce JUDr. Pavel Struhár a 
zástupkyňa starostu Mgr. 
Blažena Hrušková zúčast
nili na zasadnutí výboru 
ZO SZPB, na ktorom sa ro
kovalo o príprave osláv 65. 
výročia oslobodenia obce.

*18. januára sa v Banskej 
Bystrici uskutočnila kon
zultácia starostu obce JU
Dr. Pavla Struhára, zástup
kyne starostu Mgr. Blaže
ny Hruškovej a predsedu 
finančnej komisie Ing. Mi
chala Kňažeka s JUDr. Ma
tejovou k nájomnej zmluve 
Gemerského priemyselné
ho parku.

*20. januára sa v Bratisla
ve uskutočnilo konzultač
né stretnutie starostu ob
ce JUDr. Pavla Struhára, 
predsedu finančnej komi
sie Ing. Michala Kňažeka,  
JUDr. Matejovej a riadite
ľa Krajskej rozvojovej agen
túry Ing. Štefana Repku s 
pracovníkmi SARIO.

Podrobné informácie o 
projekte rekonštrukcie Ge
merského priemyselného 
parku prinesieme v naj
bližšom čísle KN.

Blažena Hrušková
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Udialo sa ... Spomienka na 65. výročie oslobodenia obce
Pripomenul tiež, že Nemci 

pod tlakom frontu 23. janu
ára vyhodili železobetónový 
most cez rieku Rimavu na 
ceste smerom na Kokavu, 
ktorý poškodil okolité domy. 
Nemeckí vojaci boli prinútení 
Červenou armádou ustúpiť 
smerom na Ráztočné, kde sa 
zdržali v pripravených opev
neniach päť dní. Ich presun 
do hôr si vyžiadal aj niekoľko 
obetí. Na Čremoši narazil 
Ján Láska s neznámym par
tizánom na nemeckú hlia
dku. Pokus ujsť do lesa sa 
im nepodaril. Ján Láska bol 
na mieste zastrelený a parti
zána odviedli na Ráztočné a 
tiež zastrelili. Pri prestrelke 
s partizánmi, ktorých viedol 
partizánsky komisár Brndiar 
z Klenovčoka padlo aj päť 
nemeckých vojakov. V Kle
novci vystriedala Červenú 

armádu Rumunská armáda, 
ktorá 28. januára 1945 zaú
točila na nemecké jednotky, 
ktoré 29. januára klenovský 
chotár opustili. Zanechali 
však za sebou podmínova
né cesty a chodníky, na čo 
doplatili piati občania svoji
mi životmi a štyria boli zmr
začení. Po prechode frontu 
patril Klenovec do operač
ného pásma Rumunskej 
armády. Život obyvateľov sa 
zmenil. V kultúrnom dome 
sa konali prednášky, hrali 
sa kabarety, robili sa zbier
ky na prilepšenie stravy pre 
rumunských ranených voja
kov. Po odchode ruského 
dôstojníka, ktorý sa staral o 
zásobovanie Červenej armá
dy, sa Klenovec dostal do 
pásma mimo frontu a chod 
obce prevzala civilná správa. 
Následne sa začali rekon
štrukčné práce.

Starosta obce v závere svoj
ho slávnostného príhovoru 
zdôraznil, že vojnové obete 
varujú a prosia, aby nebo
li zbytočné a boli poučením 
pre ďalšie pokolenia. Záro
veň vyzval všetkých: „Sprav
me všetko preto, aby sa viac 
neopakovali hrôzy vojny u 
nás, ale i vo svete, aby nikdy 
nemuseli zomierať otcovia, 
matky, deti, dcéry, synovia 
násilným spôsobom, aby 
nad modrou planétou zva
nou Zem navždy svietilo sln
ko mieru a porozumenia.“
Na záver spomienkových 

osláv bol pre žiakov Základ
nej školy Vladimíra Mináča, 
ako aj pre ďalších účastní
kov osláv premietnutý slo
venský film s tematikou dru
hej svetovej vojny Keby som 
mal pušku.

Blažena Hrušková

(dokončenie zo strany 1)

(dokončenie zo strany 1)

Silvestrovská estráda 2009

Silvestrovská estráda by 
nebola estrádou, keby chý
bal spev a tanec. A tak vtip
né scénky a dialógy okore
nil ženský spevácky zbor 
piesňou Keď sa slnko sklo
ní nad Klenovcom, ako aj 
tanec dievčat či havajských 
„tanečníc“. Spestrením pro
gramu bolo aj kankánové 
vystúpenie ženskej tanečnej 
skupiny Aha. Na záver všet
kých prítomných roztlieskal 
ruský tanec Kazačok.

Súčasťou programu bolo aj 
predstavenie všetkých, ktorí 
sa zaslúžili o dobrú nála
du. Boli to Zuzana Jakab
šicová, Zuzana Karabíno
šová, Annamária Dovalová, 
Kristína Plichtová, Silvia 
Ostricová, Michaela Šram
ková, Patrícia Franeková, 
Maroš Mináč, Miloš Trnav
ský, Michal Máliš, Maroš 
Dovala, Michal Jakabšic, 
Viktor Brádňanský, Daniel 
Cavar, Matej Múka, taneč
ná skupina Aha, zvukár Ján 

Oláh, osvetľovač Pavel Van
čík a kulisári Andrej Zvara, 
Andrej Múka, Jakub Múka a 
Peter Brádňanský.
Bodku za týmto pest

rým večerom urobil riaditeľ 
Miestneho kultúrneho stre
diska v Klenovci Jaroslav 
Zvara, ktorý sa účinkujú
cim poďakoval za herecké 
aj tanečné výkony a všet
kým spoločne zaželal šťast
ný nový rok 2010.

Blažena Hrušková

Spokojné tanečnice kankánu spolu s tanečnicami a tanečníkmi Kazačka
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Mysl ím s i . . .

Nežná revolúcia z roku 
1989 priniesla nielen zme
nu spoločenského zriadenia 
a prechod na trhové hospo
dárstvo, ale hlavne zrušenie 
vedúcej úlohy KSČ a začiat
ky demokratizácie spoloč
nosti. Demokracia okrem 
iného znamená aj čo najšir
šiu účasť občanov na „sprá
ve vecí verejných“. Predpo
kladom pre naplnenie týchto 
ideálov je postupná decentra
lizácia moci, zriadenie kraj
ských a hlavne miestnych 
samospráv, s čoraz väčší
mi rozhodujúcimi a hlavne 
finančnými právomocami. 
Úspešné fungovanie najmä 
miestnych samospráv pred
pokladá úzku spoluprácu 
volených zástupcov samo
správ s občanmi, dôslednú 
informovanosť a angažova
nosť občanov na príprave 
rôznych realizovaných pro
jektov vo svojich regiónoch.
V našej obci slúžia na 

informovanosť občanov o 
dianí v obci Klenovské novi
ny, prípadne Infokanál káb
lovej televízie. Informácie v 
nich zverejnené hlavne zo 

zasadnutí obecného zastu
piteľstva, prípadne rôznych 
rokovaní predstaviteľov obce 
sú však často všeobecné, bez 
konkrétnych faktov alebo 
výsledkov a záverov z roko
vaní. Dokonca niekedy sú 
zverejnené informácie proti
chodné. Uvediem príklady.
V minulom (decembrovom) 

čísle Klenovských novín bo
la zverejnená informácia zo 
zasadnutia obecného zastu
piteľstva o schválenom roz
počte obce a pripravovaných 

projektoch na roky 2010 – 
2012. Medzi pripravovaný
mi projektami je aj projekt 
riešenia rómskej problema
tiky za 813 tisíc €. Tiež 1. a 
3. decembra prebehli roko
vania predstaviteľov obce 
na Úrade vlády SR a Úrade 
práce v Rimavskej Sobote o 
pripravovanej stratégii rie
šenia rómskej problematiky 
v našej obci. Ale decembrové 
obecné zastupiteľstvo prijalo 

uznesenie, v ktorom rozhod
lo o neúčasti obce na spolu
financovaní výstavby róm
skej osady. Občan vyber si. 
V čom spočíva stratégia rie
šenia rómskej problemati
ky. Kto ju bude financovať? 
Medzi ďalšie pripravované 
projekty patrí aj revitalizácia 
centra obce za 1,012 mili
ónov €. Neviem, či obnova 
nedávno rekonštruovaného 
námestia patrí medzi naj
väčšie problémy našej obce, 
keď napríklad hlavná cesta a 

Vážení čitatelia. Dovoľte 
mi, aby som ako šéfredak
torka Klenovských novín a 
zároveň zástupkyňa staros
tu reagovala na príspevok 
Myslím si... z pera nášho 
čitateľa a pravidelného dopi
sovateľa Slavomíra Hrušku. 
Je to jeden z mála občanov, 
ktorý nám napíše, čo ho trá
pi, prípadne s čím nesúhla
sí. Vážime si to, pretože to 
dokazuje jeho úprimný záu
jem o spoločenské dianie v 
našej obci a snahu o kvalitný 
život všetkých jej občanov. 
Keďže si myslím, že podobné 
pripomienky či otázky majú 
iste aj ďalší obyvatelia našej 
obce, budem sa snažiť, aby 
som ich čo najpresnejšie 
objasnila. Zároveň si uve
domujem, že nie je v silách 
samosprávy, ako som to už 
uviedla pred rokom v podob
nom článku, úplne do detai
lov o všetkom informovať 
svojich občanov, a tak môže 
dochádzať k skresleným a 
mnohokrát aj k negatívnym 
názorom. Chcem však ubez
pečiť, že starosta obce, ako 
aj poslanci obecného zastu
piteľstva sa snažia prijí
mať rozhodnutia, ktoré sú 
v prospech obce a jej obča
nov a nemajú záujem o jej 
poškodenie.
Ale po poriadku. V príspev

ku sa spomína, že informá
cie uverejnené v Klenov
ských novinách sú častokrát 
protichodné. S týmto názo
rom nemôžem súhlasiť, pre

tože takto zavádzať občanov, 
by sme si určite nedovoli
li. Stratégia riešenia róm
skej otázky, ktorú spomína 
autor článku, zahŕňa v sú
lade s výzvou na predklada
nie projektov rekonštruk
ciu zdravotného strediska, 
rekonštrukciu fitnescent
ra, zriadenie múzea o his
tórii Klenovca a jeho kul
túre a osobnostiach, ako aj 
vybudovanie kompostovis
ka. Teda objekty prospešné 
nielen pre Rómov. Práve ten

to projekt boli predstavitelia 
obce, ako sa píše v článku, 
konzultovať na Úrade vlády. 
Samostatným projektom je 
výstavba nájomných bytov 
s nižším štandardom v róm
skej osade. Keďže podmien
kou čerpania prostriedkov 
zo štrukturálnych fondov 
EÚ je 5 percentná spolu
účasť obcí na financovaní, 
obecné zastupiteľstvo schvá
lilo návrh poslanca, vyňať z 
rozpočtu obce práve projekt 
výstavby týchto domov pre 
rómskych spoluobčanov. Bo
lo to právo poslanca a správ
nosť hlasovania obecného 
zastupiteľstva určite preve
rí čas.
V ďalšom bode sa článok 

dotýka pripravovaného pro
jektu revitalizácie centra 
obce. Myslím si, že netreba 
úplne podceňovať poslancov. 

Tiež vedia, že netreba rekon
štruovať to, čo bolo nedáv
no urobené. Zároveň treba 
vyzdvihnúť ich snahu, využiť 
výzvy na predkladanie pro
jektov, ktoré sa už v budúc
nosti možno nebudú opako
vať. Revitalizácia námestia 
znamená napríklad aj dobu
dovanie chodníkov a ciest, 
ktoré smerujú k námestiu, 
vybudovanie autobusovej za
stávky a kolonády, fontány 
či lavičiek. Pre objasnenie, 
výzva presne určuje krité

priľahlý chodník smerom ku 
ZŠ je roky v katastrofálnom 
stave, došlo na nej k zbytoč
nej tragickej smrti nášho 
spoluobčana, podobne ces
ta v Novej štvrti už desaťro
čia čaká na vyasfaltovanie 
a podobne. Pritom  sa už 
niekoľko rokov do týchto 
úsekov neinvestuje s odka
zom na pripravovaný pro
jekt rekonštrukcie hlavnej 
cesty alebo ukončenie prác 

na vodovode v Novej štvrti. V 
súčasnosti o týchto projek
toch sa už nehovorí. Podob
ných problémov, ktoré by 
bolo treba prednostne riešiť, 
je v obci isto viac. Aj v prí
spevku o prijímaní rozpočtu 
a schvaľovaní projektov sa 
hovorí o intenzívnej disku
sii poslancov na zasadnutí 
o dôležitosti projektov. Preto 
si myslím, že pred tým, ako 
obecné zastupiteľstvo prijalo 
takéto dôležité rozhodnutie, 
ktoré okrem iného dlhodo
bo zadlžuje obec úverom do 
výšky 650 tisíc €, malo pre
behnúť verejné pripomien
kovanie občanov k pripra
vovaným projektom a len 
následne zvážiť podľa názo
ru občanov dôležitosť pro
jektov a postupne ich podľa 
toho realizovať.
Tak by sa aj v praktickom 

živote naplnil odkaz demo
kratickej revolúcie, ktorej 
20. výročie si aj na strán
kach týchto novín pripomí
name v sérii príspevkov z 
pera Júliusa Molitorisa.

Slavomír Hruška

Mysl ím s i . . .  -  reakcia
riá, čo v projekte musí byť 
a čo na druhej strane byť 
nemôže. 
Čo sa týka rekonštrukcie 

hlavnej cesty. Plne si uvedo
mujeme, že je, ako píše čita
teľ, v katastrofálnom stave. 
Ale ako sme už v minulosti 
spomínali, táto cesta dru
hej triedy patrí pod správu 
Banskobystrického samo
správneho kraja a jej rekon
štrukcia tak v kompetencii 
obce nie je. Keďže sme mali 
a máme svoje zastúpenie v 
zastupiteľstve samospráv
neho kraja, dostala sa táto 
cesta do projektov VÚC. 
Celkovo k projektom a k 

rozpočtu obce. Kapitálový 
rozpočet, z ktorého sú finan
cované investičné zámery 
obce bol schválený s cieľom 
využiť štrukturálne fon
dy Európskej únie, kde je 

podmienkou ich čerpania 
podieľať sa na financova
ní čiastkou 5 percent z cel
kových nákladov projektu. 
Preto obecné zastupiteľstvo 
schválilo čerpanie úveru do 
výšky 650 tisíc €. Táto maxi
málna výška bola stanovená 
tak, aby celková zadĺženosť 
obce nemohla prekročiť hra
nicu 60 percent bežných príj
mov, ktorú stanovuje zákon. 
Pričom päťpercentné finan
covanie predstavuje sumu 
350 tisíc €. 300 tisíc € je 
vlastne prekleňovací úver. 
Ešte je treba povedať, že celá 
táto suma sa nebude čerpať 
naraz, ale podľa toho ako 
budú naše projekty schvále
né. Čo sa dnes nedá odhad
núť.
Nedá mi nespomenúť 

poznámku na pripomienko
vanie tak dôležitého doku
mentu, ako je rozpočet obce, 
občanmi. Rozpočet obce bol 
pred svojím schválením zve
rejnený v obci obvyklým 
spôsobom. Nikto z občanov 
nepodal žiadnu pripomien
ku a ani neinicioval jeho 
zmenu cez poslanca obecné
ho zastupiteľstva. Pripomí
nam tiež, že program každé
ho zasadnutia obecného 
zastupiteľstva je zverejnený 
na televíznom infokanáli, 
preto je len a len na občano
vi, či využije právo zúčastniť 
sa, prípadne zasiahnuť do 
rokovania obecného zastupi
teľstva, keďže, ako je známe, 
jeho zasadnutia sú verejné.

Blažena Hrušková



Po rubrike Chovate ľo m krá-
likov ponúkame na ši m čita
teľom niekoľko po strehov 
a aktuálnych infor mácií z 
ovčiarskej abecedy. Myslí
me si, že uvedená temati
ka je aktuálna na Sloven
sku už z dávnej histórie. 
Ovca  patrí k najstarším 
domestikovaným zvieratám 
na svete. Bola zdomácnená 
približne pred  jedenásťtisíc 
rokmi pred naším letopoč
tom. Dôležitosť a úžitkovosť 
oviec pred ostatný m i 
domácimi zviera
tami potvrdzu je 
fakt, že sú naj
početnejším chova
ným druhom  na 
sve te. Svojimi mimo
riadnymi úžitkovými 
vlastnosťami sa ovca 
dokázala široko uplatniť na 
celom svete. Je užitočná v 
podmienkach, kde iné hos
podárske zvieratá vôbec nie 
sú schopné existovať. Nie je 
agresívna a táto jej povaho
vá vlastnosť  bola  príkla
dom aj pre ľudstvo. Vstú
pila do mytológie, stala sa 
súčasťou náboženských po
dobenstiev, predstáv a zo
brazení. Pre mnohé národy 
je symbolom a neodmysli
teľnou súčasťou ich vlast
nej existencie. 
Vo veľkej miere sa ovca 

svojimi danosťami dotýka 

aj histórie nás Slovákov. Už 
Anton Bernolák, významný 
poľnohospodársky odbor
ník vo vzťahu k chovu oviec 
v roku 1790 píše: „Ak sa 
prihliada na všeobecný úži
tok, tak najužitočnejši e 
zviera v hospodárstve je 
ovca. Na ovci niet jednej 
čiastky, ktorá by neprinies
la nejaký osoh: vlna, mäso, 
mlieko, koža, vnútornosti, 
kvalitný ovčí hnoj na hnoje
nie polí.“ V našich dejinách 
hrala ovca významnú rolu. 
Zhruba do druhej polovice 

19. storočia bo
la najvýznamnej
ším producen
tom konzumného 
mäsa. Mlieko a 
výrobky z neho 

boli z á k l a d o m 
každodennej stravy hlavne 
vidiec keho obyvateľstva. Do 
odevov vyrobených z ovčej 
vlny ako i do samotných ov
čích kožušín sa náš národ 
obliekal. Ovčie produkty 
bo li často jediným tržným 
artiklom roľníka. Produkcia 
ovčej vlny a jej následnej 
úpravy sa zaslúžili o roz
voj remesiel, vznik nových 
pracovných príležitostí. Aj v 
podmienkach našej obce sa 
úprava a spracovanie ovčej 
vlny postupne zdokonaľo
valo a rozširovalo.

Ladislav Gemeri

V zimných mesiacoch si 
ľudia v minulosti krátili 
čakanie na jarné práce rôz
nymi zábavami a úkonmi, 
ktoré im mali zabezpečiť do
brú úrodu. Obľúbeným ob
dobím bol fašiangový čas, 
čas masiek, tanca a spevu, 
ktorý začína na sviatok Troch 
kráľov a končí Popolcovou 
stredou, ktorú Klenovčania 
volajú aj Pirohová streda. 
Fašiangy,  to bola aj príle
žitosť pripraviť pre zabáva
júcich sa ľudí niečo na zjede
nie. Obľúbené boli šišky a 
škvarkové pagáče. 
Keďže Fašiany 
sú aj dnes 
p r í l e ž i t o s ť o u 
pre zábavu a 
zároveň si ľudia 
dávaj ú pozor 
na racionálne 
s t r a v o v a  n i e , 
pripravili sme zaujímavý re
cept na prípravu zemiako
vých pagáčov. Výnimočné 
sú tým, že chutia vynika
júco a zároveň spĺňajú aj 
požiadavky zdravého stra
vovania. Pre tento recept 
som zašla do neďalekej 
Hnúšte k našej rodáčke 
Margite Kókayovej, rodenej 
Černákovej, ktorá ich pečie 
nielen krásne chrumkavé, 
ale aj výnimočne dobré.
Prekladané zemiakové 
pagáče

„Na prípravu zemiakových 

pagáčov potrebujeme 500 
gramov hladkej múky, tri 
väčšie uvarené zemiaky, 125 
gramov Palmarinu, jedno vaj
ce, 500 mililitrov mlieka, 20 
gramov droždia, 100 milili
trov oleja, jednu polievkovú 
lyžicu soli, jeden žĺtok a se
zamové semiačka.

Postup je nasledovný. Do 
misky dáme hladkú múku, z 
mlieka a droždia pripravený 
kvások, celé vajíčko, soľ a 
vypracujeme vláčne ces
to. Cesto dáme na tablu, 
vyvaľkáme, potriem e polovi

cou Palmarinu, kto
rý nesmie byť 
roz topený. Na 
Pal marin postrú
hame polovi c u 

uvarených ze
miakov. Tak
to pripravené 

cesto preložíme, 
prevaľkáme a necháme pol 
hodiny kysnúť. Potom pos
tup zopakujeme. Cest o 
rozvaľkáme, potrieme ďal
šo u polovicou Palmarinu, 
postrúhanými zemiakmi, 
prevaľkáme a opäť necháme 
pol hodiny kysnúť. Vykys
nuté cesto rozvaľkáme na 
výšku 1,5 centimetra a 
vykrajujeme pagáčiky, ktoré 
kladieme na vymastený plech 
ďalej od seba, aby sa nezlepi
li. Vrch pagáčov potrieme 
žĺtkom, posypeme sezamo
vými semiačkami a dáme 
upiecť.“
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Chovateľom oviec

Február
Postup, ako zabezpečiť pre

žitie rastlín citlivejších na 
mráz a nízke teploty, nie je 
zložitý. Odskúšaný spôsob je 
nasledovný. Konáre, pokiaľ 
sú rozložené do šírky, dáme 
do kopy a zviažeme hrubším 
povrázkom. Musíme vytvoriť 
čo najmenšiu plochu. Potom 
celú rastlinku obalíme prie
pustnou,  napríklad netka
nou textíliou. Fóliu na tento 
účel nepoužívame, lebo by 
došlo ku vyzrážaniu vody na 
vnútornej strane a namŕza
niu rastlinky. Vnútorný voľ
ný priestor môžeme vyplniť 
suchým lístím. Na vrch uro
bíme z nepriepustného ma
teriálu vodotesnú striešku, 
aby sa nám na rastlinku ne
dostala voda. Takto pripra
vená rastlina by nám mala 
prežiť aj tuhšie mrazy. Na
priek tomu, že sme rastlinku 
dobre pripravili na zimu a 
už nám aj niekoľko zím pre
žila vo voľnej pôde, môže sa 
stať, že počas veľmi silných 
mrazov vymrzne. V takomto 

prípade nerobíme urýchlené 
riešenia s likvidáciou a na jar 
počkáme aspoň mesiac. To 
znamená, že nerobíme žiad
ne zásahy na rastlinke. Väč
šina rastlín, ktorým nadzem
ná časť vymrzla, sú schopné 
vyrašiť z púčikov pod zemou. 
Týmto spôsobom si aj po vy
mrznutí môžeme dopestovať 
vo väčšine prípadov novú 
rastlinku. Okrem rozmnožo
vania semenami môžeme si 
v tomto období rozmnožiť, a 
tým pripraviť na pestovanie 
odrezky niektorých strom
čekov a kríčkov. Napríklad 
takto môžeme dopestovať a 
po vysadení aj úspešne pes
tovať rodiaci fi govník a ďal
šie rastlinky subtropického 
pásma. 

Koho zaujíma pestovanie 
subtropických a tropických 
rastlín v bytových podmien
kach, má možnosť v tomto 
období  pripraviť si a dopes
tovať aj takéto rastliny. Zau

jímavé a teraz už aj pestova
né sú hlavne citrusy. Na zís
kanie kvalitného materiálu 
máme na trhu veľké množ
stvo takýchto rastlín. Kto by 
si však chcel dopestovať sám 
niektoré druhy, má možnosť. 
Semiačka získame napríklad 
z citrónov, alebo z iných cit
rusov a po vysadení nám po
slúžia ako podpníky. Zo se
miačka vypestované rastlin
ky  môžeme pestovať aj ďa
lej. Úrodu by sme však moh
li očakávať až po viac ako 10 
rokoch. Ak nechceme toľko 
čakať na prvú úrodu, mu
síme ich zaštepiť z už rodia
cej rastlinky.  Nie všetky se
miačka sú schopné vyklíčiť. 
Táto vlastnosť je vo väčšine 
prípadov genetického cha
rakteru. 

Podobne by sme si mohli 
pripraviť a vypestovať aj iné 
subtropické a tropické rast
linky. Ich pestovanie a hlav
ne prezimovanie by nebo

lo možné v záhradke ani po 
dôkladnom zabalení. Zima 
by nám tu urobila svoje. Zá
ujemcovia by si mohli takto 
dopestovať zo semien plody 
kávy alebo typickú plodinu 
vianočných sviatkov, ana
nás. Pestovanie ananásu je 
trochu iné. Nepestuje sa zo 
semien, aj tak väčšina plo
dov semená vôbec nemá. V 
obchodoch kupujeme ana
nás s ružicou na vrchole plo
du. Práve táto ružica je ma
teriál, z ktorého si môžeme 
dopestovať novú rastlinku. 
Musíme mať však na pamä
ti, že je to rastlina z oblastí 
trópov, a preto na jej pesto
vanie je potrebná teplota  20 
až 30 °C. V noci môže kles
núť až na 10 °C. Pri dodrža
ní teploty pestovanie nie je 
náročné.  Vrcholovú ružicu, 
ktorá nesmie byť suchá, od
režeme nad plodom. Zasadí
me ju do kvetináča, do hu
musovej pôdy. Asi po mesia
ci nám zakorení. Úrodu mô
žeme očakávať asi po dvoch 
rokoch.

Okienko záhradkára
Blažena Hrušková

Jaroslav Jáchim st.

Z kuchyne našich starých 
mám
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Samuel  Zúrik -  podnikateľ
V Klenovci bolo viac rodín 

Zúrikovcov, no najznámej
ší bol Samuel Zúrik (1875 
– 1938), podnikateľ, mlynár, 
majiteľ píly, pekárne a elek
trárne. Tento muž napriek 
nízkemu vzdelaniu (údajne 
chodil len 6 zím do ľudovej 
školy) dosiahol v podnika
ní prenikavý úspech, hod
ný obdivu aj dnes. Bez auto
mobilov, rôznych zemných 
a iných strojov, po nekva
litných cestách, len s voz
mi dopravil strojovú tech
niku pre tri mlyny a pílu s 
gátrom a elektráreň. Stro
je prichádzali v častiach po 
železnici do Hnúšte. Ich pre
prava na miesto určenia bez 
väčšieho vybavenia zdvíha
cími  mechanizmami provo
kuje k otázke, ako to doká
zali?
Jeden z mlynov bol v Hnúš

ti, známy ako elektráreň. 
Budova stojí dodnes. Pôvod
ný mlyn na valcové mle
tie (vtedy revolučný čin) aj 
s pekárňou sa preformoval 
na elektrárne, po všeobec
nej elektrifikácii na trafosta
nicu. Zdrojom energie bola 
Tisovská Rimava, odrazená 
hornou haťou na prívodný 
kanál do turbín v budove. 
Elektrický prúd (striedavý) 
dodával stĺpovým vedením 
do Hnúšte, ba dokonca aj do 
továrne v Likieri. Turbíny (2) 
vyrobili v Čechách vo firme 
Prokop a syn a mali výkon 
26 konských síl.
Elektrický prúd v domoch 

rozvádzali povrchovým vede
ním spletenou dvojlinkou na 
porcelánových izolátoroch. 
Prúd sa používal len na 
svietenie, iné spotrebiče eš
te neexistovali, ba nejestvo
val ani elektromer. Za jednu 
žiarovku sa na mesiac pla
tilo 7,50 Kč, za dve dvojná
sobok. Svetelné telesá boli 
veľmi jednoduché, žiarovka 
s plechovým alebo porcelá
novým tanierom alebo upra
vené svietidlá na petrolejovú 
lampu.
Nová profesia, elektrikár 

– inštalatér, nemala na Slo
vensku zastúpenie. Pre
to našli veľmi schopného 
človeka v Čechách. Bol to 
František Chadalík, ktorý 
so svojimi pomocníkmi, ním 
vyškolenými, všetko monto
val a dodával ako príslušen
stvo. Bol vynikajúci telocvi
kár, cvičil na náradí, založil 
a viedol klub Sokol. Budovu 
elektrárne prevzali Stredo

slovenské elektrárne. Vyso
konapäťové rozvody elek
trického prúdu a zväčšujúce 
sa nároky ju postupne vyra
ďovali z používania. Zanikli 
štyri byty (správcovský byt 
a zamestnanecké príbytky), 
kancelária, garáž, dielňa a 
záhradky. Budova mĺkvo 
stojí ako pamätník revoluč
ného činu na obdobie pred 
prvou svetovou vojnou a po 
vojne, keď si elektrický prúd 
ťažko dobýval svoje pozície 
všeobecného využitia.
Druhý mlyn bol v Klenov

ci, uprostred obce. Pôvod
ne ho vlastnil Samuel Zúrik 
najstarší (1853 – 1914). Mlel 
múku medzi kameňmi, ako 
to bolo od pradávna zná
me. Mlyn prevzal (odkú
pil) od otca najstarší syn 

Samuel, podnikateľ. Z ôs
mich súrodencov sa ukázal 
ako najschopnejší. Sestry a 
brat Lajoš išli do Ameriky, 
Ján padol vo svetovej voj
ne (jeho meno je na pomní
ku padlých), Koloman (Kál
man) sa vyučil v Budapešti 
za kováča a zostal pracovať 
u brata Samuela na Ráztoč
nom.
Samuel ženbou s Oľgou 

Borošovou vyženil asi osem 
tisíc zlatých, čo bol vynika
júci základ na podnikanie. 
Zmodernizoval klenovský 
mlyn. Bol to prvý valcový 
mlyn, v ktorom oceľové val
ce nahradili kamene. Mlecie 
stolice a osievacie mechaniz
my boli výrobky českých fi
riem. S revolučnou prestav
bou mlynov zaznamenal aj 
iné prvenstvá. V Klenovci 
mal ako prvý osobný auto
mobil, nákladný automo

bil, gramofón, rádioprijímač, 
jednovodičový telefón, pod
poroval dychovú hudbu.
Znalosť maďarčiny mu 

umožnila získať vynikajúce 
kontakty s osobnosťami tej 
doby. Keď si chcel vyhodiť 
z kopýtka, zašiel do Buda
pešti. Cisárovi požičal na 
vojnu, údajne, tri tisíc zla
tých (čím sa asi vykúpil z 
vojny). Mlyn poháňali vody 
Rimavy, odrazené na Hruš
kove hati, jarkom na turbí
nu do stredu obce. Nejaký 
čas pre nedostatok vody 
poháňal mlyn spaľovací 
motor na drevoplyn znač
ky Wichterle – Kovařík, žiaľ, 
bol značne poruchový. Mlyn 
mal stále čo mlieť. Krátko 
ho prevádzkoval aj syn Šte
fan. V období socializmu bez 

Bratia Koloman (vľavo) a Samuel Zúrikovci
údržby a obnovy chátral, až 
skončil ako ruina.
Tretí mlyn s pílou (gát

rom) a rodinným domom 
mal podnikateľ Samo Zúrik 
na Ráztočnom. Tok Vepri
anskeho potoka a Klenov
skej Rimavy odrazili hornou 
haťou prívodným kanálom 
(jarkom) na dolnú hať, kto
rá bola oproti rodinnému 
domu. Regulovala vtok vody 
na turbínu. Transmisia
mi bol zabezpečený pohon 
mlyna, gátra, cirkulárky a 
aj dynama, ktoré vyrábalo 
elektrický prúd, síce len na 
svietenie, ale aj to bolo dob
ré. Plytké vody v jarku, kto
rý sme nazývali tajch, boli 
vynikajúce, hoci aj chladné, 
na kúpanie v sparnom lete.
Rezivo, vyprofilované klady, 

laty, dosky a fošne odvážali 
furmani na železničnú sta
nicu do Hnúšte. Spojenie a 

zmluvné dohody s Rimamu
ránskou spoločnosťou zabez
pečovali plné vyťaženie píly a 
ľudí. Pri mlyne bola kováčňa 
a dielňa s obrábacími stroj
mi, hoci zastaranými, ale 
predsa len použiteľnými. Pri 
nedostatku vody vypomáha
la parná lokomobila firmy 
Wolf – Ganz. Tento relatívne 
mohutný stroj vyžadoval na 
obsluhu odbornú, skúškami 
overenú osobu.
Kováč a podkúvač Kolo

man Zúrik (1888 – 1968) 
robil u svojho nevlastné
ho brata Samuela aj stroj
níka, mašinistu. Individu
álne hospodáriaci roľníci 
ho vedeli vyťažiť pri mletí, 
podkúvaní koňov a volov, aj 
pri všelijakých robotách na 
opravách náradia a vozov a 
pre domácnosť. 
Štefan Zúrik (Samuelov 

syn) v plnom rozkvete života 
prevádzkoval na Ráztočnom 
aj krčmu, neskoršie obchod 
s potravinami a kolkáreň s 
tanečným priestorom.
Žiaľ, toto všetko sú už len 

spomienky, realitu odvial 
čas. Mlyn na Ráztočnom 
dlho odolával skaze. Zničil 
ho požiar, strojovú vybave
nosť do poslednej skrutky 
odviezli „zlatokopi“ do šrotu. 
Negatívny postoj k podnika
niu v období socializmu utl
mil každú dobrú snahu indi
viduálneho podnikania.
V Hnúšti vidíme stáť aspoň 

budovu bývalej elektrárne či 
mlyna. V Klenovci nezosta
li z neho ani základné mú
ry (je tam bytovka) a na Ráz
točnom stojí bývalý rodinný 
dom (obchod, krčma) mĺkvo, 
bez využitia (napodiv eš
te zastrešený) a okolo neho 
všetkými smermi dobre 
vegetujúci porast. Zanik
li dva domy zamestnancov, 
kováča a gátristu, ale napo
div ešte stoja domy bývalých 
povozníkov v radovej zástav
be, typické vzhľadom a neo
mietnutými tehlami.
Na cintoríne v Klenovci je 

ešte náhrobok najstaršieho 
mlynára Samuela Zúrika (1. 
3. 1853 – 22. 4. 1914), ale 
nie je známe kde leží jeho 
syn, najväčší podnikateľ, 
Samuel Zúrik.
Nebolo by vhodné zapísať 

ho do dejín Klenovca aspoň 
malou pamätnou tabuľou? 
Veď jeho dielo bolo na ten 
čas obrovské a revolučné.

Koloman Zúrik

Reprofoto: K. Zúrik ml.
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Františka Šalátu rada MNV 
odvolala. Jedna poslankyňa 
sa vzdala mandátu, lebo sa 
odsťahovala z obce.
Na plenárnom zasadnu

tí MNV 22. marca 1990 
uvoľnené miesta poslancov 
zaujali kandidáti za VPN 
– Eva Brndiarová, ktorá sa 
stala podpredsedníčkou 
MNV, Ján Brádňan, Miro
slav Kochan, Ivan Schmidt, 
za Demokratickú stranu 
Ján Ostrica a za Rómov Gej
za Cibuľa a Milan Radič. Po 
rekonštrukcii MNV komu
nisti stratili v tomto orgá
ne väčšinu. Tajomník MNV 
Ján Trnavský požiadal o 
uvoľnenie od 31. augusta 
1990.
Kádrové zmeny sa čiastoč

ne uskutočnili v komisiách 
MNV, vo výboroch spolo

Demokatický prevat roku 1989 (4)
Po prevrate v novembri 

1989 došlo k politickým 
zmenám aj v Klenovci. Inici
ovala ich občianska iniciatí
va – Verejnosť proti násiliu, 
ktorá vznikla v obci krátko 
po nežnej revolúcii v Pra
he. Rada Miestneho národ
ného výboru (MNV) vyhod
notila 11. januára 1990 
pripomienky občanov zo 
zhromaždení v novembri a 
decembri 1989 a rozhodla 
sa rokovať so zástupcami 
občianskej iniciatívy.
Rokovanie s Verejnosťou 

proti násiliu (VPN) sa usku
točnilo 29. januára 1990, na 
ktorom sa okrem členov rady 
MNV zúčastnili aj predsedo
via občianskych výborov. Za 
VPN sa na porade zúčast
nili: Mgr. Eva Brndiarová, 
Ing. Anna Germanová, Ing. 
Pavel Kiráľ, Pavel Kochan a 
Ivan Schmidt, ktorí tlmočili 
pripomienky občanov. Dis
kusia sa zamerala nielen na 
nedostatky v živote občanov, 
ale aj na problémy socialis
tického zriadenia, porušova
nie ľudských práv a na bez
precedentné uplatňovanie 
vedúcej úlohy komunistic
kej strany.
Zástupcovia VPN okrem 

iného poukázali na ťažký 
život dôchodcov, bývalých 
súkromných roľníkov, korí 
počas kolektivizácie prišli 
o majetok a dostávali nízke 
dôchodky. Spomenuli upa
dajúci vzhľad obce, zane
dbané dvory a znečistené 
životné prostredie. Kriticky 
sa vyjadrili k plánu výstavby 
obce, k búraniu domov na 
Ulici SNP, žiadali odstrániť 
socialistickú výzdobu, zrušiť 
izbu revolučných tradícií v 
JRD a premeniť ju na čaká
reň k lekárovi.
Rady občianskej iniciatívy 

– Verejnosti proti násiliu sa 
rozrastali. Vo februári 1990 
sa na rokovaní s MNV za 
VPN zúčastnil Pavel Hruš
ka a Ján Brádňan a v marci 
Ing. Pavel Moncoľ. Verejnosť 
proti násiliu žiadala, aby sa 
skompromitovaní poslanci 
MNV a funkcionári spolo
čenských organizácií vzdali 
mandátov a funkcií a aby sa 
miestny národný výbor zre
konštruoval.
Rokovania MNV so zástup

cami VPN pokračovali aj v 
ďalšom období. V marci 1990 
sa vzdal funkcie podpredse
du MNV Ján Trnavský (č. 
d. 506). Mandáty poslanca 
MNV odovzdali desiati členo
via KSS. Jedného poslanca – 

čenských organizácií a v 
niektorých závodoch a pre
vádzkach. V základnej škole 
boli demokratické voľby ria
diteľa, ktorým sa opäť stal 
Mgr. Ján Roman. Okrem 
toho rehabilitovali dvoch 
učiteľov, ktorých po roku 
1968 neoprávnene pozbavili 
učiteľských miest.
Činnosť zrekonštruova
ného MNV
Noví poslanci sa usilovali 

o to, aby sa v obci realizo
val program nežnej revolúcie 
– náprava krívd z obdobia 
socializmu, dodržiavanie 
ľudských práv a zákonnos
ti a zrušenie vedúcej úlohy 
komunistickej strany. Na 
tom pracovala predovšetkým 
rada MNV, ktorá sa pravidel
ne schádzala. Usilovala sa 
zmeniť vonkajší vzhľad obce, 
aby sa odstránila zastaraná 
výzdoba, socialistické hes
lá, symboly komunistickej 
moci, medzi ktoré zaradi
li sovietsky tank z obdobia 
2. svetovej vojny vystavený 
na Starom námestí a delo 
umiestnené vedľa pomní

ka Slovenského národného 
povstania na námestí.
Zástupcovia VPN boli toho 

názoru, že ani pomenova
nie ulíc nezodpovedá novým 
požiadavkám a je poplat
né komunistickému obdo
biu. Preto rada MNV 3. mája 
1990 vytvorila komisiu na 
podanie návrhu na preme
novanie ulíc. Na základe roz
hodnutia Štátneho ústavu 
pamiatkovej starostlivosti v 
Bratislave vypustili zo zozna
mu kultúrnohistorických 
pamiatok pamätnú tabuľu 
Jána Kačániho v základnej 
škole, pomník Jána Štefáni
ka pred školou a jeho hrob v 
cintoríne a pamätnú tabuľu 
partizánskemu štábu v Tep
ličnom.
V obecnej knižnici vyradili 

z knižného fondu 567 kníh 
politickej a spoločenskoved
nej literatúry, najmä mar
xistickoleninskú literatú
ru, Spisy V. I. Lenina a K. 
Gottwalda z dôvodov dupli
city a nadbytočnosti. Zme
ny nastali aj v činnosti Zbo
ru pre občianske záležitosti 
pri MNV, ktorý sa dostal do 
pôsobnosti podpredsedníč
ky MNV. Sľub socialistickej 
vlasti sa skladal slávnost
ným spôsobom len vtedy, 
keď si to želali rodičia. Aj 
názov tohto aktu sa zmenil.
Ani oslava 1. mája nebo

la ako v minulosti. Sviatok 
práce roku 1990 bol bez 
manifestácie a okázalosti. 
Pripomenuli si ho prácou – 
sadením stromčekov v obci. 
Na starej ceste pod vodnou 
nádržou urobili lavičky, sto
ly a ohnisko. V okolí toh
to oddychového priestoru 
vyčistili studničky.
Národný front, predtým 

riadený komunistickou stra
nou, sa zmenil na Hnutie 
politických strán.
Zrekonštruovaný MNV sa 

venoval plneniu finančné
ho a hospodárskeho plánu 
na rok 1990, sledoval prí
jmy a výdavky úradu MNV, 
finančné prostriedky vyna
kladal hospodárne a plnil 
úlohy výstavby a rozvoja 
obce podľa volebného plánu 
na roky 1986 – 1990. Obec 
sa prihlásila do Zväzu miest 
a obcí Českej a Slovenskej 
federatívnej republiky.
Voľby do FZ a SNR
V dňoch 8.  9. júna 1990 

sa konali voľby do Snemovne 
ľudu a Snemovne národov 
Federálneho zhromaždenia 

Zmeny po nežnej  revolúc i i ČSSR a Slovenskej národnej 
rady, prvé slobodné a demo
kratické hlasovanie ľudu po 
vyše štyridsiatich rokoch. 
V máji 1990 vytvoril MNV 
v obci tri volebné okrsky (v 
každom bolo asi 840 voli
čov), zostavil zoznam voličov, 
zabezpečil vydávanie volič
ských preukazov a volebné 
miestnosti. Novinkou volieb 
bolo, že volič mohol dať 
štyrom kandidátom pred
nostný hlas zakrúžkovaním. 
Volebné komisie boli zosta
vené zo zástupcov politic
kých strán. Sčítanie hlasov 
sa vykonávalo objektívne.
Za poslancov Federálneho 

zhromaždenia a Slovenskej 
národnej rady kandidovali z 
Klenovca: Ján Ostrica, 32
ročný technik, do Snemov
ne ľudu za Demokratickú 
stranu v Stredoslovenskom 
kraji na 20. mieste, a Pavel 
Koncoš, 42ročný predseda 
JRD v Klenovci, do Sloven
skej národnej rady za Hnu
tie poľnohospodárov a vidi
eka na 22. mieste.
Výsledky volieb do Sne
movne ľudu v obci
1. VPN   940 hlasov
2. KSS     390 hlasov
3. DS   383 hlasov
4. Strana Rómov 187 hlasov
5. SNS                171 hlasov
Výsledky volieb do Sloven
skej národnej rady
1. VPN   759 hlasov
2. KSS   350 hlasov
3. Hnutie poľnohospodárov 

a vidieka  308 hlasov
4. DS   268 hlasov
5.SNS   260 hlasov
Vo voľbách do Federálne

ho zhromaždenia ČSSR a 
Slovenskej národnej rady 
zvíťazila občianska iniciatí
va – Verejnosť proti násiliu, 
ktorá sa stala vedúcou silou 
v spoločnosti, v republike i 
v obci. Významné miesto si 
na politickej scéne udržala 
komunistická strana, kto
rá len pomaly ustupovala z 
pozícií, ktoré získala počas 
svojho štyridsaťročného 
vládnutia, čo spôsobilo veľa 
problémov v demokratickom 
rozvoji spoločnosti.
V dňoch 23.  24. novembra 

1990 sa konali komunálne 
– obecné voľby – voľby sta
rostu a poslancov obecného 
zastupiteľstva, čím sa ukon
čilo obdobie nežnej revolúcie 
a demokratického prevratu z 
novembra 1989.

Július Molitoris



Najvýraznejší úspech dosia
hli dievčatá vo štvorhre, keď 
sa všetky tri postavili na 
stupne víťazov. Zlato získa
la dvojica AntalováBálinto
vá, keď vo finálovom zápase 
zdolala najvyššiu nasadenú 
dvojicu domáceho MŠportu 
ČižnárováJargašová v dra
matickom trojsetovom stret
nutí 21:9, 22:24 a 21:19.
Svoju tretiu medailu na 

turnaji vybojovala Suro
vá spolu s bývalou hráčkou 
Klenovca Lichancovou (Lok. 
Košice), keď ich v semifiná
le porazili práve neskoršie 
víťazky AntalováBálintová v 
dvoch setoch. Ziskom bron
zovej medaily sa Surová sta
la najúspešnejšou hráčkou 
turnaja.

Antalová víťazkou tre
tej Grand Prix v Tren
číne
V predposlednú januárovú 

sobotu sa v meste pod hra

ani dvojici BeluškoBálin
tová (BC Prešov, Klenovec), 
ktorí vo štvrťfinále prehrali 
s párom BaluchaAntalová 
v troch setoch 1:2 a patrí im 
tak 9.16. priečka.
Lepšie sa dievčatám darilo 

vo dvojhre, kde na najvyšší 
stupienok siahala Antalová, 
vo finále však podľahla Čiž
nárovej (MŠport Trenčín) 0:2 
na sety. Takisto Surovej bola 
osudná Čižnárová, ktorá ju 
zdolala v semifinále v dvoch 
setoch 0:2 a odsunula ju na 
bronzovú priečku. Bálintová 
sa tiež pokúšala vybojovať 
medailu, avšak vo štvrťfinále 
podľahla Jariabkovej (BK MI 
Trenčín) v dvoch setoch 0:2 
a celkovo sa umiestnila na 
5.8. mieste.
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Prehľad výsledkov z  bedmintonových turnajov
Malá cena Klenovca
Na trojkráľový sviatok sa v 

klenovskej telocvični usku
točnil turnaj chlapcov v kate
górii do 15 rokov. Chlapci si 
na Malej cene Klenoca zme
rali sily vo dvojhre a štvor
hre s nasledovnými výsled
kami. Víťazom sa stal Martin 
Palúš (BK ZŠ NR Hnúšťa), 
druhy skončil Ivan Hruš
ka a tretí Richard Šmatlák 
(obidvaja Družstevník Kle
novec). Poradie na ďalších  
miestach: 4. Vladan Pevný, 
5. Pavol Martinský (obidva
ja Hnúšťa), 6. Dárius Bálint, 
7. Marek Trnavský (obidva
ja Klenovec), 8. Peter Mar
tinský (Hnúšťa), 9. Pavol 
Kochan (Klenovec). Víťaz
mi štvorhry sa stala dvo
jica HruškaŠmatlák pred 
dvojicou TrnavskýBálint. 
Hnúšťanské dvojice Palúš
Martinský Pavol a Pevný
Martinský Peter sa umiest
nili na treťom, resp. štvrtom 
mieste.

Mladí bedmintonisti 
v šľapajách starších 
kamarátov
Veľká cena Ilavy mladších 

žiakov v bedmintone, kto
rá sa konala 9. januára, sa 
niesla v réžii mladých kle
novských bedmintonistov. 
Richard Šmatlák, Dárius 
Bálint, Marek Trnavský, 
Ivan Hruška, Renata Suro
vá a Monika Hrušková sa 
postarali o štyri medailové 
umiestnenia.
Striebro v zmiešanej štvor

hre vybojovala prvá nasade
ná dvojica HruškaSurová, 
ktorá našla premožiteľa až vo 
finálovom stretnutí. Klenov
ský pár zdolala v trojsetovom 
finále ilavskotrenčianska 
dvojica HorákKvasnicová. 
Druhá klenovská dvojica 
ŠmatlákHrušková podľahla 
v osemfinále neskorším víťa
zom 1:2 na sety a skončila 
na 5.8. mieste. Trnavský a 
Bálint v mixe neštartovali.
Párové disciplíny patrili na 

tomto turnaji klenovským 
bedmintonistom, keď diev
čatá a aj chlapci v silnej 
konkurencii vystúpili na 
najvyšší stupienok. Pár 
HruškaŠmatlák vo finálo
vom stretnutí zdolal dvojicu 
trenčianskeho BK MI Orság
Ludík 2:1 na sety a dvojica 
SurováHrušková jednozna
čne dvojicu LukačínováDro
tárová (obidve Lokomotíva 
Košice) 2:0 na sety.
V dvojhre chlapcov sa naj

vyššie umiestnili Hruška a 

Úspešný vstup bedmin
tonistiek do roku 2010
Prvým turnajom v roku 

2010, na ktorom štartova
li bedmintonistky Klenovca, 
bola Grand Prix Trenčína. 
V poradí tretej Veľkej ceny 
starších juniorov v prebieha
júcej sezóne 2009/2010 sa 
zúčastnili Denisa Antalová, 
Romana Surová a Nikoleta 
Bálintová, ktorým v aktuál
nom slovenskom rebríčku 
patrí 2., 3. a 4. priečka.
V mixe to začala potvrdzo

vať Romana Surová, ktorá 
spolu s Kuchyňárom (Spoje 
Bratislava) obsadila druhé 
miesto. Vo finálovom stret
nutí podľahli páru trenčian
skeho BK MI BočákJariab
ková v dvoch setoch 0:2. Do 
osmičky najlepších párov sa 
prebojovala Antalová spolu s 
Baluchom(BC Prešov), tam 
ich však zastavila spomína
ná strieborná dvojica Kuchy
ňárSurová. Žreb neprial 

Šmatlák, ktorí skončili zhod
ne na 5.8.mieste. V boji o 
medailu prehral Šmatlák s 
neskorším víťazom Horá
kom (Sokol Ilava) 1:2 na sety 
a Hruška s Baluchom (ŠŠK 
Široké) 0:2 na sety. Trnav
ský sa prebojoval do tretieho 
a Bálint do druhého kola.
Čerešničkou na torte bolo 

víťazstvo Moniky Hruškovej 
v dievčenskej dvojhre, ktorej 
až vo finále dokázala uch
matnúť set Rajcová (MŠport 
Trenčín). Hrušková tak zví
ťazila na prvej Grand Prix v 
prebiehajúcej sezóne. Suro
vá si vybrala slabší deň a 
prehrala v treťom kole s neú
spešnou finalistkou 0:2 na 
sety a obsadila tak konečné 
5.8. miesto. 

Romana Surová, Denisa Antalová a Nikoleta Bálintová

dom Matúša Čáka konala 
tretia Grand Prix mladšie
ho dorastu. V konkurencii 
39 chlapcov a 35 dievčat z 
19 slovenských oddielov sa 
vo farbách TJ Družstevníka 
Klenovec  predstavili Denisa 
Antalová, Nikoleta Bálinto
vá a prvýkrát na celosloven
skom turnaji aj Milan Marci
šiak.
V zmiešanej štvorhre získa

la dvojica BaluchaAntalová  
(Klenovec, BC Prešov) bron
zovú medailu, keď v semifi
nále prehrala s párom Hli
ničanJargašová (obidvaja 
MŠport Trenčín) 1:2. Dvo
jica BeluškoBálintová (BC 
Prešov, Klenovec) v boji o 
medailu podľahla v štvrtom 
kole ďalšej domácej dvojici 
ZigoČižnárová 0:2 na sety a 
skončila tak na 5.8. mieste. 
Marcišiak spolu s Tutkovou 
(Šport. gymnázium Košice) 
obsadili 17.32. miesto.
V párových disciplínach  

klenovské dievčatá prehrali v 
semifinále s druhou nasade
nou dvojicou Machunková
Mayerová (MŠport Trenčin, 
CEVA Trenčín), keď nezvlád
li koncovky obidvoch setov a 
obsadili tak konečné tretie 
miesto. Pár MarcišiakSlo
bodník (Klenovec,  ZŠ Dolný 
Ohaj) vypadol v druhom kole 
a obsadil 9.16. miesto.
V dvojhre dievčat potvrdi

la Antalová pozíciu sloven
skej jednotky a finálovým 
víťazstvom nad Jargašovou 
(MŠport Trenčín) v dvoch 
setoch si upevnila prvé 
miesto v celkovej sérii Grand 
Prix. Na aprílových majs
trovstvách Slovenska bude 
teda nasadená ako hráč
ka č.1. Bálintová v štvrtom 
kole podľahla neúspešnej 
finalistke Jargašovej 0:2 na 
sety a obsadila 5.8. miesto. 
Marcišiak  hladko podľahol v 
druhom kole Vícenovi (Spoje 
Bratislava) a obsadil 17.32. 
miesto.

Najmladší bedmintonis
ti v Bánove  neuspeli
Na juhu západného Sloven

ska sa našim najmladším 
Kornélii Dovalovej, Vanesse 
Mináčovej a Matejovi Lásko
vi nepodarilo nadviazať na 
úspechy starších oddielo
vých kamarátov.
Najlepšie umiestnenia do

siahli vo dvojhrách, kde sa 
všetci traja prebojovali do 
druhého kola, čo im však 
stačilo iba na umiestnenie v 
šestnástke najlepších.

Richard Bálint
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P R Í J M Y (€) V Ý D A V K Y (€)
Bežné príjmy Bežné výdavky
Daňové príjmy 705 210

Daňové príjmy - daň z príjmov, dane z majetku 653 000 01 Všeobecné verejné služby 310 600
Výnos dane z príjmov fyzických osôb 604 000 Výdavky verejnej správy 286 000
Daň z nehnuteľností 49 000 Finančná a rozpočtová oblasť 5 000

Daňové príjmy - dane za špecifické služby 52 210 Iné všeobecné služby (matrika) 4 600
Daň za psa 1 800 Transakcie verejného dlhu 15 000
Daň za nevýherné hracie stroje 12 000 02 Obrana 150
Daň za užívanie verejného priestranstva 410 Civilná obrana 150
Daň za komunál. odpady a drob. stav. odpady 38 000 03 Verejný poriadok a bezpečnosť 44 000
Nedaňové príjmy 82 090 Policajné služby 39 000

Nedaňové príjmy - príjmy z podn. a z vlast. majetku 13 270 Ochrana pred požiarmi 5 000
Príjmy z prenajat. budov, priestorov a objektov 13 270 04 Ekonomická oblasť 73 300

Nedaňové príjmy - admin. poplatky a iné platby 67 330 Všeobecná pracovná oblasť 33 000
Administratívne poplatky 830 Obecné lesy 7 000
Príjmy za predaj výrobkov, tovarov a služieb 62 500 Výstavba 3 300
Príjmy za jasle, materské školy, školské kluby 2 500 Hotely, reštaurácie 30 000
Príjmy za stravné 1 500 05 Ochrana životného prostredia 76 000

Nedaňové príjmy - úroky z tuz. úverov a vkladov 1 000 Nakladanie s odpadmi 66 000
Úroky z tuz. úverov, návrat. fin. výp., vkladov 1 000 Cestná doprava 10 000

Ostatné nedaňové príjmy 490 06 Bývanie a občianska vybavenosť 18 000
Príjmy z výťažkov z lotérií a iných pod. hier 490 Verejné osvetlenie 18 000
Granty a transfery 353 080 08 Rekreácia, kultúra a nábeženstvo 121 000

Tuzemské bežné granty a transfery 353 080 Rekreačné a športové služby 18 000
Transf. v rámci ver. spr. - zo ŠR - ZŠ 277 000 Kultúrne služby 58 000
Transf. v rámci ver. spr. - zo ŠR - matrika 4 600 Vysielacie a vydavateľské služby 40 000
Transf. v rámci ver. spr. - zo ŠR - živ. prostr. 1 430 Náboženské a iné spoločenské služby 5 000
Transf. v rámci ver. spr. - zo ŠR - miest. kom. 170 09 Vzdelávanie 131 000
Transf. v rámci ver. spr. - zo ŠR - kraj. stav. úrad 2 720 Materská škola 112 000
Transf. v rámci ver. spr. - zo ŠR - register obyv. 1 060 Školské jedálne pri MŠ 19 000
Transf. v rámci ver. spr. - zo ŠR - hmot. núdza 16 600 10 Sociálne zabezpečenie 49 000
Transf. v rámci ver. spr. - RP 1 500 Ďalšie sociálne služby - OPS 35 000
Transf. v rámci ver. spr. - všeob. prac. oblasť 33 000 Ďalšie sociálne služby - staroba 14 000
Transf. v rámci ver. spr. - kultúra 15 000 Výdavky mimo rozpočt. výdavkov obce 317 000
Bežné príjmy spolu 1 140 380 Školský klub - origin. kompetencie 15 500

Školská jedáleň ZŠ - origin. kompetencie 24 500
Kapitálové príjmy Základná škola - prenes. komp. KŠU 277 000
Nedaňové príjmy 6 500 Bežné výdavky spolu 1 140 050
Príjem z predaja kapitálových aktív 0
Príjem z predaja pozemkov a nehmotných aktív 6 500 Kapitálové výdavky
Granty a transfery 6 325 000 Rozvoj obce z vlastných zdrojov 6 500
Granty 6 325 000 Rozvoj obce z fondov EÚ 6 658 000
Transfery v rámci verejnej správy 0 Rozvoj obce - projekty 265 000
Kapitálové príjmy spolu 6 331 500 Kapitálové výdavky spolu 6 929 500
PRÍJMY CELKOM 7 471 880 VÝDAVKY CELKOM 8 069 550

Príjmové finančné operácie Výdavkové finančné operácie
Bankové úvery 650 000 Všeobecné verejné služby 65 000

Dlhodobé úvery 650 000 Transakcie verejného dlhu 65 000
Príjmové finančné operácie spolu 650 000 Výdavkové finančné operácie spolu 65 000

Rozpočet obce na rok 2010


